
Wniosek o podjęcie prac legislacyjnych 

Działając w imieniu Śląskiego Forum Zawodów Zaufania Publicznego („Forum”), zwracamy się 

z wnioskiem o podjęcie działań legislacyjnych zmierzających do ustanowienia przepisów pozwalającym 

samorządom zawodowym podejmowanie uchwał przy wykorzystaniu środków bezpośredniego 

porozumiewania się na odległość lub w trybie obiegowym.  

Ustawa, która pozwalała na takie rozwiązanie, tj ustawa z dnia 2 marca 2020 r. o szczególnych 

rozwiązaniach związanych z zapobieganiem, przeciwdziałaniem i zwalczaniem COVID-19, innych chorób 

zakaźnych oraz wywołanych nimi sytuacji kryzysowych, przestała obowiązywać w dniu 1 lipca 2023 r. 

Przepisy, które samorządy zawodowe wykorzystywały były sprecyzowane w art. 14hb wyżej 

wymienionej ustawy. Powyższe rozwiązanie pozwalało samorządom wykonywać swoje ustawowe 

obowiązki, zapewnić ciągłość prac oraz obsługę interesantów. Należy wspomnieć, że taki system pracy 

był korzystny również społecznie, choćby przez sprawniejsze wydawanie decyzji w sprawie stwierdzenia 

prawa wykonywania zawodu, a tym samym podejmowanie pracy przez absolwentów. Takie 

funkcjonowanie wpływało również korzystnie na kwestie ekonomiczne samorządu. 

Aktualnie organy kolegialne samorządów musiały wrócić do sytemu podejmowania uchwał, będących 

decyzjami administracyjnymi, podczas fizycznych posiedzeń tych organów oraz składaniu przez ich 

członków podpisów. Wiąże się to z komplikacjami organizacyjnymi, co wydłuża cały proces.  

Pandemia nauczyła nas wszystkich funkcjonowania w całkiem innej rzeczywistości. Strach o siebie 

i swoich bliskich towarzyszył nam wszystkim, jednak wiele rozwiązań, które wtedy powstały pozwoliły 

na innowacyjny, bezprecedensowy sposób funkcjonowania wielu instytucji z korzyścią dla 

społeczeństwa. Zdaniem Forum warto z nich nadal korzystać. 

Dodatkowo, w ocenie Forum, rozwiązania tego problemu na poziomie legislacyjnym pozwoli uniknąć 

chaosu prawnego. Z informacji, które do nas dochodzą wynika, że część samorządów próbuje zachować 

rozwiązania z czasów pandemii, wprowadzając odpowiednie zapisy w swoje regulaminy. Zgodnie z 

naszą wiedzą, jest to rozwiązanie niewystarczające. Konsekwencje przyjęcia uchwał – będących 

decyzjami administracyjnymi w niezgodnym z prawem trybie, może doprowadzić do np. błędnie 

wystawionych praw wykonywania zawodów takich jak lekarze medycyny, pielęgniarki, adwokaci, 

lekarze weterynarii, itd. 

Wskazane uzasadnienie, w ocenie Forum, wydaje się wystarczające do podjęcia działań legislacyjnych, 

celem wprowadzenia w życie opisanych we wniosku postulatów. 

 


